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روزنــــامــــه 
ـــید  شــــهر امـ
و زنــــدگــــی

گو
 و 

ت
گف   شما عضو هيئت علمى دانشگاه و چهره اى

دانشــگاهى بوديد. چطور شد كه تصميم گرفتيد 
به عرصه مديريت شهرى پا بگذاريد؟

شــهر در همه حوزه هــا نيازهايــى دارد و براى 
برطرف كــردن آن افرادى بايــد نمايندگى مردم 
را به عهده بگيرند كــه از توانايى هاى تخصصى و 
آگاهى كافى نسبت به مديريت شهرى برخوردار 
باشــند. وقتى مى خواستم براى شــوراى شهر 
كانديدا شوم با چند نفر از نخبگانى كه مى شناسم، 
مشــورت كردم. نظر آن ها اين بود كه باتوجه به 
تجربه بلند مدت در رشــته تخصصى ام و حضور 
آكادميك در دانشــگاه، امكان كمك و همراهى 
با مديريت شهرى براى بهبود وضعيت اداره شهر 

وجود دارد و اين شد كه پذيرفتم و كانديدا شدم.

  قطعا در همان ابتدا پيش بينى خاصى براى
رسيدن به حس رضايت داشتيد. حالا و با گذشت  
دو سال از زمان شروع به كارتان در شورا، آيا به 

آن حس رضايت رسيده ايد؟
واقعيت اين اســت كه پيش از اين تجربه، تا اين 
حــد از پيچيدگى هــاى مديريت شــهرى خبر 
نداشتم. وقتى وارد اين فضاى كارى شدم، متوجه 
شــدم گاهى مجبوريم مصلحت ها را بر تصميم 
خودمان ارجــح بدانيم؛ يعنى لازم اســت گاهى 
مصلحت انديشــى كنيم كه ايــن كار با روحيات 
من سازگار نيســت اما چون تصميم ها در شورا با 
خرد جمعى اخذ مى شــود، ما مجبوريم به عنوان 
يك كارگروهى و دموكراتيك آن را حمايت كنيم 
و بپذيريم. فكر مى كنم دو ســال آينــده، زمان 
بهره بردارى است. سال اول، ســالِ شناخت بود. 
سال دوم برنامه ريزى و سال سوم و چهارم، زمان 

رسيدن به نهايتى كه دنبالش هستيم.
در حوزه خدمات شهرى توانستيم با پيگيرى هاى 
انجام شــده و همــكارى اعضــاى كميســيون 
و مديريت شــهرى، تغييراتى در ســازمان هاى 
مربوطه ايجاد كنيم و نگاه ها را به ســمتى ببريم 
كه تصميم گيرى ها بيشتر و هزينه ها كمتر شود. 
اينكه توانستيم باتوجه به وضعيت موجود كار بهتر 
و كارشناسى شده ترى انجام بدهيم به نظرم نشان 

از موفقيت كميسيون دارد.

  اگر از عملكرد شــوراى پنجم نظرســنجى
شود، فكر مى كنيد دستاورد شوراى شهر پنجم از 
نظر مردم چه خواهد بود و حاصل اين نظر سنجى 

به نفع شوراى فعلى خواهد بود يا خير؟
 فكر مى كنم بايد از جنبه هاى مختلف به اين سؤال 
بپردازيم. در ابتدا و در كليت مســئله بايد بگويم 
شــهردارى وظايف ذاتى اى ازجمله ساخت و ساز 
و عمــران و آماده كردن زيرســاخت ها را دارد و 
ما هم هرچه طرح و لايحــه در اين موضوعات به 
صحن علنى آمده است، جلو برده ايم. به نظر من 
برنامه عملياتى، مهم ترين دســتاوردى است كه 
توانستيم آن را به عنوان يك «زيردستى» اصلى و 
مهم براى شهردارى در دستوركار قرار دهيم. در 
حال حاضر شهردارى مكلف است قبل از پيشبرد 
هر برنامه اى، آن را با برنامه عملياتى تطبيق بدهد؛ 
زيرا برنامه عملياتى، خروجى نيازهاى شهرى است 
كه شوراى شهر پنجم براساس آن برنامه ريزى و 

هدف گذارى ها را انجام داده است.
موضوع دوم كه شوراى پنجم به درستى به آن ورود 
پيدا كرد، شــفافيت بود؛ يعنى شفافيت در امور و 
ارائه گزارش اين شفافيت به مردم. تا اين مرحله، 
خيلى از مطالب در ســامانه فاش بارگذارى شده 
است اما اسنادى هم باقى مانده كه هنوز بارگذارى 
نشده اســت. همچنين در كميته شفافيت كه با 
حضور پنج رئيس كميســيون برگزار مى شــود، 
به ســمتى پيش رفتيم كه فرايندهاى شهردارى 
شفاف شــود و مردم از حقوق خود مطلع شوند. 
سومين دستاورد نيز افزايش سرعت كار در امور 
مانند صــدور پروانه ها و ارائه خدمــات به مردم

 است.

  به نظرتان مردم در حوزه شــفافيت راضى
به نظر مى رسند؟

آن گونه كه من اطــلاع دارم، بيش از يك ميليارد 
و 200ميليون ســند روى سامانه فاش بارگذارى 
شده است، اما به طور نمونه وقتى من براى پرونده 
خانه ام به سامانه مراجعه مى كنم، مى بينم سوابق 
هنوز كامل نيســت. هدف از راه اندازى ســامانه 
فاش، شفاف شدن ســوابق بود كه به  طور نمونه 
وقتى فردى قصد خريد خانه داشت به آن سامانه 

مراجعه كند و استعلام هاى لازم را بگيرد. در حال 
حاضر اين اســناد، كامل بارگذارى نشده است و 
جزئيات كامل نيســت تا بتوانيم ميزان رضايت 

مردم را بسنجيم.

  يعنى تا زمانى كه جزئيات تكميل نشود، از
نظر شما اين سامانه فاقد كارايى است؟

خير، ناقص است و كسى كه به آن مراجعه مى كند، 
نمى توانــد باتوجه به اطلاعات موجــود تصميم 
بگيرد. تكليف فرد مشخص نيست و دوباره بايد به 
شهردارى مراجعه كند. پيشنهاد داده ام اطلاعات 
كاركنان شهردارى شامل نحوه استخدام ها ، حق 
و حقوقات و ارزيابى مديران نيز روى اين سامانه 
بارگذارى شود. به عنوان مثال مردم بدانند مديرى 
كه ماهيانه 20ميليون تومان از شهردارى دريافت 
كرده است، در مدت مديريتش چه اقداماتى انجام 
داده كه مستحق دريافت اين حقوق و مزايا بوده 

است.
ما امسال بودجه اى براى راه اندازى سامانه ارزيابى 
و اطلاع رسانى در نظر گرفته ايم. هدف بازگو كردن 
مزاياى مصوبات اســت. ممكن است عموم مردم 
از كارايى مصوبات براى شــهر مطلع نباشــند و 
ندانند هر مصوبه چقدر به نفع مردم اســت. شما 
طرح ميدان شــهدا را ببينيد كه سال هاى سال 
ناقص مانده است. در اين طرح، بخشى از اراضى 
مردم توســط شــهردارى بلاتكليف مانده است، 
شــهردارى املاك را نمى خــرد و ازطرفى اجازه 
ساخت و ســاز هم نمى دهد. اين موضــوع را بايد 
تعيين تكليف كنند كه لازمه اش، كمك مردم و 
كارشناسان از طريق سامانه ارزيابى و اطلاع رسانى 
است. با اين سامانه، نخبگان شهر مى توانند مزايا و 
معايب پروژه ها را براى مردم بازگو كنند. پيشنهاد 
داده ام پس از هر جلسه صحن علنى شوراى شهر، 
روزنامه نگاران دربــاره مصوبات بنويســند و به 

مردم بگوينــد مفهوم و 
معنى تصميم گيرى ها و 
تأثيرش در زندگى آن ها 

چيست.

  صحبت كــه  حالا 
از شــفافيت شد، حاضر 

هســتيد از اموال خودتان قبل و بعد از ورود به 
شوراى شهر بگوييد؟

بله، من قبل از اينكه عضو شــوراى شــهر شوم، 
يك خانه در محــدوده بولوار پيروزى داشــتم و 
هم اكنون آنجا را دارم. دو دســتگاه ماشين دارم 
كه يكى دراختيار همسرم اســت و ماشين ديگر 
پس از ورودم به شــوراى شــهر در اختيار پسرم 
است. از اواســط ســال96 پيگيرى كردم كه از 
دانشگاه فردوسى بازنشسته شوم و در حال حاضر، 
حقوقى كه به عنوان عضو هيئت علمى داشتم به 
اضافه دريافتى از شــوراى شــهر درآمد جارى ام 
است و درآمد ديگرى ندارم. همسرم نيز كارمند 
آموزش و پرورش اســت و حقوق مشخصى دارد. 

حساب بانكى ما هم كاملا مشخص است.

  آقاى حاجيان، با اشاره به صحبت خودتان
كه گفته بوديد بسيارى از مشكلات مديريت شهرى 
ناشى از گســتردگى بيش ازحد حريم روستايى 
اطراف است و ضرورت جلوگيرى از گسترش اين 
حريم، سؤالم اين اســت كه تاكنون براى رفع اين 

معضل در شوراى پنجم چه كرده ايد؟
يكى از اين كارها، توســعه كمربند سبز شمالى 
و جنوبى به ويژه كمربند شــمالى اســت كه قرار 
است در دو طرف كشــف رود درخت كارى شود. 
اين مرزهاى سبز موجب جلوگيرى از رشد شهر 
خواهد شــد. در حال حاضر فقط صــد هكتار از 
كمربند شمالى در اختيار شــهردارى است. بايد 
با هماهنگى شركت آب منطقه اى و دادستانى و 
اداره كل محيط زيست و شهردارى، لكه گذارى ها 

انجام و نوار سبز ايجاد شود.

  در جايى گفته بوديد توســعه فضاى سبز
بايد متناسب با منابع آبى باشد. آيا بوستان هاى 
بهره بردارى شــده منطبق بر همين الگو در حال 

ايجاد و اداره هستند؟
از سال 96 اين موضوع را مطرح كردم و در دست 
پيگيرى اســت؛ زيرا تأمين منابــع آبى به كندى 
پيش مى رفت و توســعه فضاى ســبز نيز سريع 
و تند بود. امــا اين طور وانمود شــده بود كه من 
مخالف توسعه فضاى ســبز هستم؛ در صورتى كه 

منظورم توسعه باتوجه به منابع موجود بود. يعنى 
اگر توانستيم يك فنجان آب اضافه كنيم به دنبال 
آن، يك متر مربع فضاى سبز نيز ايجاد كنيم. در 
حال حاضر با شــتابى كه در تأمين منابع آبى با 
اســتفاده از تصفيه خانه هاى فاضلاب گرفته ايم، 
براى تأمين منابع آبى نگرانى نداريم، ضمن اينكه 
به سمت استفاده از گياهان كم آب طلب نيز قدم 
برداشــته ايم. موضوع ديگرى كه دنبال مى كنيم 
طراحى فضاى سبز بر اســاس آب موجود است. 
در همين راســتا كتاب طراحى ها را آماده كرده و 

در اختيار مناطق قرار داده ايم.

  پيش تر اعلام كرده بوديد باتوجه به جمعيت
بيش از 3 ميليونى شــهر مشهد، اســتفاده از آب 
خاكســترى ضرورى اســت و بايد در اين زمينه 
توافق هايى ميان شــوراى شــهر و آبفــا انجام 
شود و مشــوق هايى نيز براى اســتفاده از آب 
خاكســترى مد نظر قرار گيرد. حــال براى منابع 
آب خاكســترى اى كــه در دســترس داريد، چه 

برنامه هايى داريد؟
در آذرِ سال گذشته، مصوبه اى براى بازچرخانى 
آب خاكسترى و جداسازى آن در ساختمان هاى 
گروه «د» و بعضى از ســاختمان هاى گروه «ج» 
مانند هتل ها و بيمارســتان ها در شوراى شهر به 
تصويب رســيد. قرار شــد آيين نامه اى در مدت 
سه ماه توسط شهردارى با همكارى نظام مهندسى 
و آبفا براى اجرا نوشته شود. اما متأسفانه به زمان 
پايبند نبودند و با پيگيرى هاى زياد شورا، بالاخره 
حدود يك ماه پيش، آيين نامه به شــورا ارائه شد. 
اين آيين نامه در چهار كميسيون برنامه و بودجه، 
فنى و عمران، خدمات شهرى و حقوقى بررسى و 
در نهايت چندى پيش، تصويب شد. بر اساس اين 
آيين نامه، شهردارى بايد تفاهم نامه اجرايى بين 
اين سه سازمان را تنظيم كند. در آنجا ما تكاليف 
سه سازمان را مشخص كرديم 
كه در اين ميان تهيه نقشه هاى 
اجرايى و آموزش مهندســان 
ناظر با سازمان نظام مهندسى 
اســت. اين آيين نامــه ويژه 
ساختمان هاى در حال ساخت 
اســت. البته اگر بخواهند در 
ساختمان هاى موجود نيز استفاده كنند، مانعى 
ندارد. مشــوق هايى شــامل 20درصد تخفيف 
در هزينه هاى دفع فاضلاب توســط شركت آبفا 
و كمك مالى تا ســقف 5 ميليون تومان توســط 
شــهردارى اعمال مى شــود. مشــروط به اينكه 
سيستم بازچرخانى را در ساختمان حفظ كنند؛ 
زيرا درغيراين صــورت مزايايى را كــه به آن ها 

پرداخت مى شود، بايد برگردانند.

  به نظرتان مشوق هاى تعيين شده، محرك
خوبى است؟

در حــال حاضــر 5 ميليــون تومان اســت، اما 
سال به ســال به مبلــغ آن اضافــه مى كنيم. در 
تفاهم نامه اى كه قرار است نوشته شود، خدمات 
نظارتى نظام مهندسى هم رايگان در نظر گرفته 

خواهد شد.

  قرار اســت پروســه اســتفاده از آب هاى
خاكسترى در ســاختمان هاى ياد شــده چگونه 

باشد؟
پســابِ فاقد مواد آلاينده جدانشدنى توليد شده 
در ساختمان ها با استفاده از سيستمى در همان 
ساختمان به منظور استفاده در آبيارى فضاى سبز 
و... تصفيه اوليه و بهداشــتى مى شود. در همين 
راستا، ساختمان هاى گروه «د» را ملزم به ايجاد 

باغ بام كرديم.

  به حاشيه شهر بپردازيم؛ شما ارائه خدمات
بهداشتى به حاشيه شهر مشهد را از اولويت هاى 
شوراى پنجم مطرح كرده بوديد. اگر بخواهيم به 
نارسايى هاى مهم شــهرى بپردازيم، كمبودهاى 
حوزه بهداشــت، يكى از آن هاســت. تاكنون در 
كميسيون خدمات شهرى و بهداشت، چه برنامه اى 
براى مديريت اين كمبود د رنظر گرفته شده است؟

بر اساس قانون شهردارى و شوراها، ارائه خدمات 
بهداشــتى به مفهومى كه علوم پزشــكى در آن 
دخيل اســت، از وظايف اصلى ما نيست. خدمات 
بهداشتى به حاشيه شهر هم متولى خاص خودش 
را دارد، اما شهردارى مشــهد نيز خدماتى مانند 
غربالگرى قند خون و راه انــدازى اتوبوس ديابت 

را در دســتور كار داشته اســت. همچنين ذيل 
كميسيون خودمان، كارگروه بهداشت را تشكيل 
داده ايــم. در آنجا موضوعاتى كه شــهردارى در 
حد مقدوراتش مى تواند به آن ها ورود پيدا كند، 

بررسى مى شود.

 .لطفا به مصداق ها اشاره كنيد
تا جايى كه اطلاع دارم شــهردارى بــا پيگيرى 
كميسيون فرهنگى كمك هايى در زمينه ارتقاى 
بهداشــت عمومى مانند توزيع مسواك و خمير 
دندان و صابون و شامپو در بعضى از مناطق شهر و 

حاشيه شهر انجام داده است.

 اين خدمات چقدر اثرگذار بوده است؟
نمى توان گفت تأثير ندارد. همين كه شهردارى در 
جاهايى كه مردم دسترسى ضعيف ترى به خدمات 
بهداشتى دارند حضور پيدا مى كند، كمك مى كند 
به اينكه شهروندان آن مناطق آگاه شوند كه در چه 
شرايطى به لحاظ بهداشــت و سلامت بدنى قرار 
دارند. همچنين در حوزه بحران، طى يك سال و نيم 
گذشته در قاسم آباد ســوله بحران افتتاح شد. در 
آنجا هم خدمات بهداشتى و درمانگاهى سرپايى 

به مردم ارائه مى شود.

  بيشــتر آب مشــهد هماننــد اســتان از
ذخاير زيرزمينــى تأمين مى شــود و اضافه 
برداشــت ها به حدى اســت كه دشــت مشهد 
ســالانه با 88 ميليون مترمكعب كســرى آب 
مواجه است. دراين راســتا عنوان كرده بوديد 
اين وضعيت موجب شــده برخى مناطق دشت 
مشهد، مانند نواحى غربِ اين كلان شهر، سالانه 
بيش از يك متر افُت آب داشته باشد. بر اساس 
استانداردهاى جهانى در شرايط مطلوب، ميزان 
برداشــت از منابــع آب تجديدپذير 40درصد 
است، اما متأسفانه اين ميزان در ايران 70درصد 
و در خراسان رضوى سه برابر اين ميزان است. 
با اين شرايط اگر وضعيت اضافه برداشت آب 
از دشت مشهد به همين نحو ادامه يابد، متوسط 
شورى آب ظرف 20سال آينده به حدى خواهد 
رسيد كه حتى مناسب كشاورزى نخواهد بود. با 
اين وضعيت بحرانى، آيا اقدامى در دستور كار 

قرار گرفته است؟
ما در حال حاضر ســه برابر ميزان برگشــت آب 
ازطريق بارش ها به سفره هاى زيرزمينى، برداشت 
آب داريم. شهردارى براســاس برنامه اى كه قبلا 
پيگيرى كرد و در حال حاضر كُند پيش مى رود، 
به دنبال جداســازى آب شــرب از آب خام تحت 
عنــوان «تأمين منابــع آبى پايدار فضاى ســبز 
شهر» است. در طول 15ســالى كه از عمر پروژه 
جداسازى آب شــرب از آب خام مى گذرد، سالى 
يك ميليارد تومــان، نقدى و غيرنقــدى به اين 
امر اختصاص يافته اســت. عملا اين مقدار پول 
نمى توانسته بهره بردارى و انتقال آب را به خوبى 
توســعه بدهد، جلو آبيارى تانكــرى را بگيرد و 
چاه هاى شــهردارى را از مسير اســتفاده خارج 
كند. درحالى كه ظرفيت تصفيه خانه هاى مشهد 
ساليانه 260هزار ميليون مترمكعب است، حجم 
مشخصى از پســاب تصفيه شــده به شهردارى 
تخصيص داده مى شود؛ به همين دليل پروژه كُند 
پيش مى رفت. در اين راســتا مذاكراتى با شهردار 
مشهد انجام داديم و امســال حدود 127ميليارد 
تومان براى توســعه كار، پول كنار گذاشــته ايم. 
50درصد اين مبلغ نقد است؛ يعنى حدود 22برابر 
ميانگين سال هاى گذشــته، فقط امسال اعتبار 
مالى اختصاص داده ايم. قرار است تحول بزرگى در 
اين حوزه اتفاق بيفتد و بخش هاى زيادى از اين 
شبكه تكميل خواهد شد. در حال حاضر، آبى كه 
براى فضاى سبز استفاده مى كنيم از منابع مختلف 
است؛ بخشى از آن از چاه هاى آب شهردارى است. 
بخشى از آب شرب شــهرى و بخشى هم توسط 
تانكر تأمين مى شــود. هدف از ايجاد اين شبكه، 
بستن چاه ها و اســتفاده از پســاب تصفيه شده 

اســت. ضمن اينكه مى خواهيم آبيارى تانكرى 
را هم كنــار بگذاريم. اما لازمه اين امر، ســاخت 
شبكه آبرسانى در زير زمين اســت. در ابتدا اين 
شبكه بايد وجود داشته باشد. كمربند جنوبى را 
بايد از همين منابع آب تصفيه شده تغذيه كنيم؛ 
بنابراين وقتــى تصفيه خانه ها پســاب را تصفيه 
كردند، آب به داخل اين شــبكه و در زير زمين به 
مخازنى با ظرفيت هاى مختلف منتقل مى شود. 
به طور نمونه ظرفيت يكى از مخازن در وكيل آباد 
15هزار مترمكعب است و مجموع بوستان جنگلى 
را آبيــارى مى كند. مخــازن در جاهاى مختلف 
احداث خواهد شــد. برآورد اوليه ما در سال 96 
حدود 250 ميليارد تومان بــود، اما اكنون رقمى 
بين 300 تا 400ميليارد تومان هزينه در برخواهد 
داشت. پيش بينى كرده ايم در سه سال آينده اين 
كار را تمام كنيم. امسال 100ميليارد تومان براى 
اين مهم كنار گذاشتيم. ســال بعد و دو سال بعد 
نيز هر كدام 100ميليارد تومان اعتبار اختصاص 
مى دهيم كه فضاى سبز مشــهد، پايدارى منابع 

آبى پيدا كند.
اگر اشــتباه نكنم 38چاه شــهردارى مشهد بايد 
پلمب شــود تا ذخاير آبى آن ها باقــى بماند. اين 
ذخاير در آينده مى تواند به تأمين منابع آب شرب 

يا تقويت سفره هاى آب زيرزمينى كمك كند.

  بخش هــاى آماده پروژه ياد شــده در حال
بهره بردارى است؟

بله، بهره بردارى مى شود؛ در حال حاضر از مخزن 
15هزار مترمكعبى اســتفاده مى شود. نكته مهم 
ديگر اينكه همه بوستان هاى بزرگ و حتى محلى 
مشهد از اين سيســتم آبيارى بهره مند خواهند 
شــد و در جاهايى كه نتوانيم شــبكه را مويرگى 
توســعه دهيم، قطعــا تانكرها از همين شــبكه 
زيرزمينى برداشت مى كنند و پارك هاى محلى 
را آبيارى مى كنند. با اســتفاده از اين سيســتم 
حدود 80درصد منابع آبى فضاى ســبز مشــهد 

تأمين خواهد شد.

  مدتى قبل نقدى به شــهردارى مشهد وارد
شده بود با اين مضمون كه شــهردارى زير پاى 
شهروندان گل مى ريزد! منظور هزينه هاى زيادى 
بود كه در حوزه فضاى سبز، گل كارى و آبيارى 

صرف مى شود.
اين موضوع ديگرى اســت. بله، در هيچ جاى دنيا 
حتى در هلند مثل مشهد گُل استفاده نمى شود. 
روى بودجــه اى كه در اختيار ســازمان پارك ها 
بود، نظارت دقيقى براى خريد و اســتفاده از گل 
يا كاشت گل در شهر نمى شــد. خوشبختانه در 
يك سال و نيم اخير با تغييرى كه در هيئت مديره 
ســازمان پارك ها و فضاى ســبز اتفــاق افتاد، 
توانستيم نظرات كارشناسى بيشتر و دقيق ترى 
را اعمال كنيم. به عنوان مثال امسال اعلام كرديم 
مردم از لاله كارى ها اســتقبال خوبــى كردند؛ 
بنابراين بياييم لاله كارى ها را در جاهايى از جمله 
پارك ملت و بوســتان بهار متمركز كنيم. البته 
در ســطح معابر مانند بولــوار آزادى به خصوص 
در مناطــق كم برخــوردار نيــز لاله كارى ها را 
توســعه داديم تا مــردم از منظره آن اســتفاده

 كنند.

  ســيما و منظر شــهرى موضوعى اســت
كه مــردم خيلى دغدغــه آن را دارنــد. هنوز در 
شمال غرب مشهد و در سمت شــهرك صنعتى، 
نازيبايى هــاى بصــرى چشــم و روح مردم را 

مى آزارد و از اين وضعيت گله دارند.
آنچه به كميســيون خدمات شهرى برمى گردد، 
درواقع  موضوع تبليغات محيط شــهرى اســت. 
طرح ناقصى را شهردارى توسط مشاور انجام داد. 
موضوع را در چند جلســه در كميسيون خدمات 
شــهرى و شهرســازى و مركز پژوهش ها مطرح 
كردند و در نهايت ما به جمع بندى دقيق نرسيديم 
كه مشــاور چطور به آن طرح رسيده است! حتى 

شركت هاى تبليغاتى را دعوت كرديم و آن ها هم 
نگرانى ها و مسائلى داشتند. اكنون كار تقريبا به 
تعادلى رسيده كه شهردارى خود در زمينه سيما و 
منظر شهرى رأسا اقدام مى كند. اما كميته سيما 
و منظر شهرى ذيل معاونت شهرسازى است، كه 
در واقع اعضاى آن بايد به موضوع رسيدگى كنند. 
صحبت شما درست اســت؛ ما بايد به يكنواختى 
در زمينه سيما و منظر شــهرى برسيم. در زمينه 
تابلوها و تبليغات هم بايد چند الگوى تيپى داشته 
باشيم كه بر اســاس آن، كار را به پيش ببريم. اما 
همان طور كه گفتيد متأسفانه در شهر مشهد، از 
اغتشاش بصرى رنج مى بريم. دليلش هم اين است 
كه ما هنوز طرح جامع و طرح تفصيلى نداريم؛ زيرا 
همه موارد گفته شده مبتنى بر همين طرح هاست. 
متأسفانه هنوز نتوانسته ايم به طرح نهايى برسيم.

  ســال98 را ســالِ آغاز طرح بازمهندسى
بازيافت زباله اعلام كرده بوديــد. در اين زمينه 

تاكنون چه اقداماتى صورت گرفته است؟
فكر مى كنم از عمر مصوبه هشت ، حدود 10ماه 
مى گذرد. طــرح  آزمايشــى كه تحــت عنوان 
جداســازى زباله خشــك از ترَ در منطقه9 اجرا 
شده اســت، در همين راســتا بود. ضمن اينكه 
در زمينه بازيافت لاستيك ،آســفالت ، شيشه و 

كاغذ پيشرفت كرده ايم.

 !اين كارخانه ها كه تقريبا تعطيل شده بودند
اكنون همه كارخانه ها بازسازى و بهسازى شده اند 
و فعال هســتند. همچنين به دليل اعمال فشــار 
كميسيون به ســازمان مپ، مجبور به بازنگرى  
در بعضى از كارها شــدند. در حال حاضر ظرفيت 
كارخانه بازيافت كاغــذ، با فناورى هاى جديد كه 
ســرمايه گذار آورده، از 15تن به 25تن رســيده 
اســت. كارخانه آســفالت كه تعطيل شده بود، 
دوباره فعال شده و تمام آســفالت هاى شهر، چه 
به صورت تراشــه و چه به صورت يك تكه، جمع 
شــده اســت و در آنجا بازيافت مى شــود. حتى 
كارخانه پلاستيك و لاســتيك اضافه شده و در 
حال حاضر شهردارى با كمبود محصولش، يعنى 
كفپوش، روبه روست. بالاخره تحولى اتفاق افتاده 

است.

 راه اندازى خط زباله سوز چطور؟
خط هزار تنُى زباله ســوز نيز راه مى افتد. قرارداد 
قبلى فسخ شــد و در قرارداد جديد، طبق قولى 
كه داده اند قرار اســت اين پروژه از اواخر شهريور 
تا نيمه هاى مهر به بهره بردارى برسد. اميدواريم 
از حدود 2هزار تنُ زباله اى كه روزانه در مشــهد 
توليد مى شــود، 70 تا 80درصدش بازيافت شود 
و 30 درصد آن به صورت «ريجكت» دفن شــود. 
اما در حال حاضر اين موضوع عملا برعكس است. 
متاســفانه راه اندازى خط قبلى هفت سال طول 
كشــيد كه در نهايت نيز به هيچ جا نرسيد، اما در 
قرارداد جديد، يك شركت اصفهانى ساخت اين 
خط را به عهده گرفته است كه تجربه قبلى در اين 

زمينه دارد.

  همكارى شما با دفاتر تســهيلگرى حاشيه
شهر مشهد چگونه است؟

مــن عضــو كميســيون مناطــق پيرامونــى و 
كم برخوردار نيز هستم. يكى از موضوعات در آن 
كميسيون، بازآفرينى اســت. در واقع كميسيون 
به همين دليــل و حمايت از دفاتر تســهيلگرى 

تشكيل شده است.
ذيل ســازمان بازآفرينى كه در كميسيون ويژه 
مناطق پيرامونى و كم برخوردار تشــكيل شــد، 
دفاتر تســهيلگرى به وجود آمده است تا از منظر 
اجتماعى، بيشتر مشكلات مناطق كم برخوردار 
را بررسى كنند و يك وحدت رويه به وجود بيايد. 
تاكنون 21 دفتر تســهيلگرى راه اندازى شده كه 
قرار است تعدادشــان به 66 دفتر در سطح شهر 

برسد. 
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مصلحت اندیشی با روحیات 
من سازگار نیست
گفت وگو با رئیس کمیسیون خدمات شهری

 درباره فعالیت های این کمیسیون در آغاز سومین سال فعالیت شورای شهر

ســال96 بود كــه از كار در 
در  عضويــت  و  دانشــگاه 
دانشــگاه  هيئت علمــى 
فردوســى فراغت يافت و به 
قول امروزى ها، عاقبت به خير 
شد. دغدغه حضور در شوراى 
شهر و به كار بستن تجربياتش 
براى خدمات بيشتر به توسعه 
شــهر نيز از همين سال براى 
او جدى تر شــد. مى گويد آن 
كس كــه نمايندگى مردم را 

به عهده مى گيرد بايد از توانايى هاى تخصصى 
و آگاهى نســبت به مديريت شهرى برخوردار 
باشد. براى حضور در شــوراى شهر اما به قول 
خودش با نخبگانى مشــورت كرد كه بيشتر 
آن هــا براى حضورش در شــوراى شــهر، به 
دغدغه اش احترام گذاشــتند. او از منتقدان 
سرسخت سازمان پســماند تا پيش از تغيير 
مديريت ها و شِكوه اش بيشتر مربوط به كارهاى 
بــر زمين مانده بود، اما در آســتانه ســومين 
سال حضورش در شوراى شــهر مشهد، حالا 
از رضايت نســبى اش از كميســيون خدمات 

شــهرى، بهداشت، ســلامت و محيط زيست 
شــوراى شــهر در رســيدن به اهداف سخن 
مى گويــد. با محمد حاجيان شــهرى، رئيس 
اين كميسيون، در آغاز نخستين ماه از سومين 
سال كارى شوراى پنجم به گفت وگو نشستيم. 
او دكتراى گياه پزشــكى از دانشــگاه تهران 
دارد و علاوه بر رياســت كميسيون تخصصى 
خودش، نايب رئيس كميسيون ويژه توسعه و 
بهسازى توس و عضو كميسيون هاى عمران، 
حمل و نقل و ترافيك و نيز كميســيون ويژه 

مناطق پيرامونى و كم برخوردار شهر است.

ن
یا

ه
شا

را 
می

س

ار
نگ

بر
خ

  طراحی فضای سبز 
بر اساس آب موجود را 
دنبال می کنیم. در همین 
راستا کتاب طراحی ها 
را آماده کرده و در اختیار 
مناطق قرار داده ایم

  طراحی فضای سبز 
بر اساس آب موجود را 
دنبال می کنیم. در همین 
راستا کتاب طراحی ها 
را آماده کرده و در اختیار 
مناطق قرار داده ایم


